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Mire, señor Zaplana, yo no me enfado, yo tengo buen carác-
ter . Es más, soy una persona optimista realista . Yo no me 
enfado . Lo que usted me habla de las infraestructuras sanita-
rias, que hemos puesto algunos centros que ya los pusimos el 
año pasado en el presupuesto y que no se han ejecutado, ¿sabe 
por qué? Porque los ayuntamientos tienen sus dificultades a 
la hora de cedernos el suelo, tienen dificultades, o bien porque 
tienen que hacer cambios de la normativa urbanística o del 
plan general –como ocurre en la ciudad de Alicante– o bien 
porque el solar que han elegido no es de propiedad del ayun-
tamiento y tiene que adquirirlo o por miles de circunstancias .

Pero, mire usted, ustedes abandonaron todos estos proyec-
tos que, además, pagaron por su redacción 1 .628 .000 euros 
y los abandonaron . Y eran proyectos de 2009, 2011, 2010, 
2008 . Esto es lo que hicieron ustedes, abandonarlos .

Nosotros insistiremos con los ayuntamientos para que nos 
hagan la cesión del suelo lo antes posible, porque quere-
mos completar el mapa sanitario . No haremos como ustedes: 
presupuestarlos, gastarnos el dinero en el proyecto y luego 
abandonarlos, porque esto les ha costado a los valencianos 
1 .628 .704 euros .

Y, por otro lado, yo el otro día destiné bastante tiempo a explicar 
cómo funcionan las urgencias y a explicar los tiempos de espera 
de urgencias . Evidentemente, por algo hemos puesto dentro 
de nuestros objetivos, en la Dirección General de Asistencia 
Sanitaria, seguir abordando las urgencias . Y es lo que les he 
dicho, nos sigue motivando el ver que tenemos todavía muchas 
cosas que tienen margen de mejora, que podemos solucionarlas 
y que en ello estamos . Y estamos trabajando con los profesiona-
les, no estamos trabajando exclusivamente desde la administra-
ción, sino con los profesionales, para solucionar ese problema .

Yo sé que cuando uno llega a urgencias la necesidad de 
respuesta, no tenga la menor duda de que cuando es muy 
urgente, urgente, es inmediata, es inmediata, porque se hace 
previamente lo que necesita, un triaje, pasa directamente a 
ser atendido por los «urgencionistas» y, en otros, si tienen 
algo extra, tienen (inintel·ligible) …

Yo creo y considero que, efectivamente, en urgencias hay muchas 
ocasiones que tienen que esperar . Pruebas de analíticas, rayos y 
otras pruebas hacen que pueda uno permanecer más tiempo de 
lo que uno desea, porque, cuando uno está en esa circunstancia, el 
tiempo le parece mucho mayor de lo que realmente es .

Pero nosotros estamos en esa tendencia de mejora cons-
tante, junto con los profesionales, para poder resolver 
muchas cuestiones que el Partido Popular fue incapaz de 
resolver en su etapa .

Gracias .

El senyor vicepresident:

Gracias, señora consellera .

Reanudaremos la comisión a las cuatro, con la comparecen-
cia de la señora Mollà .

Gracias .

(Se suspén la reunió a les 14 hores i 9 minuts) 
(Es reprén la reunió a les 16 hores i 8 minuts) 
(Ocupa la presidència la presidenta Eva Ortiz Vilella)

Compareixença de la consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica, senyora 
Mireia Mollà Herrera, per a informar sobre el Projecte de llei de 
pressupostos de la Generalitat per a l’exercici 2020 pel que fa a 
la seua conselleria

La senyora presidenta:

Reanudamos la comisión de economía con la comparecencia 
de la consellera de agricultura, la señora Mollá .

Tiene 25 minutos en el primer turno, 15 en el segundo y 3 
para cerrar la comparecencia . Y luego, los grupos, 6 y 3 en 
función de su primera intervención y la réplica .

Señora Mollá, gracias por comparecer y estar aquí . Suya es la 
palabra, 25 minutos de tiempo .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies, presidenta .

Gràcies als membres de la comissió .

Quasi, en primer lloc, el que diria és l’enorme respecte que 
em produïx esta comissió, la mesa d’esta comissió . He treba-
llat molts anys a la Comissió d’Economia, Pressupostos i 
Hisenda, i sé, a més, que estos dies són els que li dediquen 
una intensitat que crec que és de reconèixer, a la mesa i lògi-
cament als portaveus de cada grup parlamentari, la tasca que 
es fa durant moltes hores, moltes negociacions .

En definitiva hui és..., diguérem, bé, esta setmana s’inicia esta 
ronda de compareixences però després vostés saben que ja 
en el tràmit legislatiu plantejaran, en tot cas, si entenen que 
s’han de fer matisos, correccions, esmenes, etcètera . I estic 
convençuda que en això també participarem d’una manera 
activa des de la conselleria amb els grups parlamentaris en 
les qüestions que vostés plantegen .

En general vostés saben que els pressupostos de la 
Generalitat Valenciana estan emmarcats en un període 
d’incertesa . És a dir, el no tindre una estabilitat, diguérem, 
en el govern de l’estat que puga tindre uns pressupostos que 
suporten en condicions els recursos també de les comunitats 
autònomes, o d’altres qüestions d’ingressos que supediten en 
tot cas també la despesa; fan que estigam en un pressupost –
que el tenim, la qual cosa, jo crec, que és d’aplaudir, d’agrair i 
jo crec que ha sigut un enorme esforç .

Però també és de veres –que jo crec– que en els últims 
temps, doncs bé, hem tingut la sensació de no saber si arri-
bavem a poder tindre eixes condicions per a presentar un 
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pressupost perquè, lògicament, totes les comunitats autò-
nomes d’alguna manera estem vinculades a la situació del 
govern central i als recursos que li poden donar suficiència 
financera per a fer política.

Però encara així, davant d’esta situació, el govern del Botànic 
ha decidit presentar uns pressupostos . Un pressupost que té 
una vesant social indiscutible . És a dir, dels creixements que 
s’han registrat, s’han primat les polítiques dels pilars bàsics 
de l’estat del benestar . Però jo he de dir que en el cas de la 
meua conselleria –i vostés jo crec que també ho han pogut 
comprovar– és una de les que registra un major creixement 
percentual respecte al 2019 .

És un creixement d’un 4 % . Estem situant-nos en un pressu-
post d’uns 422,68 milions d’euros front als 406 milions del 
2019 . Per conselleries, diguérem, un 13,5 % ha crescut arqui-
tectura bioclimàtica, un 5,7 % polítiques inclusives i la tercera 
conselleria –com els deia– en creixement percentual és la 
conselleria d’agricultura i transició ecològica amb un 4 % .

Jo crec que això és positiu tenint en compte, a més, que 
saben vostés –bé i alguns que venen de l’altra legislatura– 
que, diguérem, ha sigut una conselleria que sempre ha tingut 
una pressió en els pressupostos . Doncs bé, tenint en compte 
que han hagut temps molt millors i que van sofrir moltes 
retallades en l’àmbit que gestione, que recuperar es fa dificul-
tós, no?, d’una manera clara i d’un salt de qualitat .

He de dir-los que en capítols . . ., he de mencionar perquè una 
quarta part del pressupost, un 25,81 %, correspon al capí-
tol I . Això no és una qüestió que no tinga explicació ni lògica . 
Vostés saben que és una conselleria que té una estructura 
molt ampla: una estructura de direccions territorials; una 
estructura de serveis generals; una estructura d’OCAPA, que 
són les oficines que han d’atendre des de la proximitat, des de 
la descentralització, al món de l’agricultura, de la ramaderia, 
al món ambiental, etcètera .

Sols hi ha tres conselleries per damunt que tenen un capítol 
amb eixe gran pes, diguérem, amb major gran pes del capí-
tol I; que és justícia, educació i sanitat . És a dir, que nosaltres 
siguem eixa quarta conselleria que percentualment té major 
pressupost destinat al capítol I no és baladí i significa que 
tenim gent al costat de la gent . Tenim treballadors i treballa-
dores, grans funcionaris i funcionàries, que estan al servei de 
les persones d’una manera directa, d’una manera clara per 
acompanyar-los en tots els tràmits, acompanyar-los en totes 
les circumstàncies .

Que, en tant els sectors productius que gestionen: agricul-
tura, ramaderia, pesca com dels àmbits de medi ambient, de 
protecció dels nostres entorns naturals, de la bona gestió 
d’aigua i recursos, o de la bona... –hauríem de millorar i això 
és un salt de qualitat que saben que volem registrar com han 
fet els últims anys el govern del Botànic I– en gestió de resi-
dus. Doncs bé, tindre gent al costat de la gent significa..., i 
millorar perquè, a més, els he de dir tot i que som la quarta 
conselleria amb major dotació del pressupost al capítol I, 
percentualment som la conselleria que més ha crescut de les 
que tenen major capítol I .

I això és bo, els he de dir que és molt bo . Tenint en compte a 
més –ja dic– que en el capítol I es van registrar..., bé, no sola-
ment es que estem en unes situacions difícils perquè saben el 

constrets que estem per les normes del govern central, però 
també hem sigut de les que més retallades o més dificultats 
han tingut en el temps de la crisi en els mitjans humans, que 
en definitiva dignifica la tasca de la conselleria.

Podem afirmar, a més –i amb això jo estic molt contenta– 
podem afirmar que percentualment som la conselleria inver-
sora i ho diria aixina . Ja que liderem sense gènere de dubtes 
el creixement percentual en el capítol VI en inversions reals 
i contenim els ajustos en transferències de capital i corrents, 
pràcticament es creixement zero . Per tant, contenim eixos 
ajusts però li donem un salt de qualitat amb una pujada d’un 
16,89 %, respecte al 2019, en el capítol VI .

De fet som la tercera conselleria en capítol VI, tenim un . . ., en el 
que dediquem del nostre pressupost a inversions, un 18,39 % 
del pressupost total de la conselleria és per a inversions . Jo crec 
que això és una cosa important perquè estem parlant no sola-
ment d’infraestructures que tenen a veure amb l’àmbit agrari, 
ramader, pesquer; sinó també en infraestructures que tenen a 
veure amb la bona gestió dels recursos hidràulics i amb la bona 
gestió dels medis naturals, entorns naturals, que tenim .

I ja els explicaré, sobretot en la part del programa de medi 
natural, com hi ha una forta inversió en regeneració de zones 
afectades per incendis, alguns d’ells des de fa ja molt de 
temps, i que mereixien –és un deute històric dels valencians i 
valencianes– poder millorar la seua situació després d’haver 
patit greus incendis forestals .

És una conselleria que, a més, distribuïx de manera equili-
brada, molt homogènia, pràcticament tots els capítols de 
despesa . Si vostés fan un repàs en totes les conselleries la 
majoria té algun capítol, siga l’I, el II, el IV, el VI, el VII, que té 
un pes molt gran o molt determinant respecte a la resta .

Nosaltres –excloent les depeses financeres, el capítol III, que és 
pràcticament irrellevant– tenim un capítol I amb un 25,81 %; 
un capítol II amb un 16,19 % que són les despeses de funciona-
ment i saben vostés, a més, que ahí es fan les encomandes de 
gestió de diferents serveis, per exemple de l’empresa pública 
Vaersa; un capítol IV amb un 18,68 %, són les transferències 
corrents; un capítol VI d’inversions –com els deia– que suposa 
un 18,39 % d’inversions; i un capítol VII, que són les transferèn-
cies de capital, subvencions, etcètera, de concurrència o de 
línies directes nominals, amb un 20,26 % .

És a dir, si vostés s’adonen, percentualment està molt distribuït 
i això vol dir que ens encarreguem de moltes coses i que són, 
diguérem, un repartiment prou equilibrat de les diferents rela-
cions que es tenen des de l’àmbit social –en este cas que m’ocupa– 
en una conselleria, no?, que ha de tindre diferents vessants .

Respecte als programes, la secretaria autonòmica 
d’agricultura, l’única, diguérem, que no entraria en esta lògica 
que els vaig a explicar és ordenació i millora de produc-
ció pesquera –ara els contaré un poquet– però la resta de 
programes d’eixa secretaria autonòmica estan entre un 8 % 
i un 10 % també, un repartiment bastant homogeni, bastant 
equilibrat, dels diferents programes que té la secretaria 
autonòmica d’agricultura .

I els dic que ordenació i millora de la producció pesquera 
és un poc menys –sempre és un poc menys– en el balanç, 
sempre, dels pressupostos d’este àmbit . Però ahí és on vostés 
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voran que n’hi ha un augment de dotació pressupostària en 
este programa entorn al 4 % que és precisament, també, el 
percentatge que augmenta la nostra conselleria .

En la Secretaria Autonòmica d’Emergència Climàtica i 
Transició Ecològica, voran que n’hi ha dos programes, dos 
direccions generals, medi natural i la Direcció General de 
l’Aigua que tenen un creixement pràcticament igual d’un 
12 % . Ahí n’hi ha el salt de qualitat quant a inversions, que 
m’agradaria destacar .

I també n’hi ha una contenció de la resta de programes, però 
apareixen –i ahí és on vostés també voran– l’estructura orgà-
nica destaquem que n’hi ha dos nous programes pressupos-
taris, lligats precisament a les direccions generals de canvi 
climàtic i de transició ecològica, que apareixen per primera 
vegada dotacions pressupostàries per a –i vostés ho voran– 
tindre una relació directa amb entitats privades, organit-
zacions, etcètera, però sobretot, sobretot, amb els dife-
rents municipis, diferents ajuntaments, que mitjançant línies 
de concurrència competitiva puguen abordar la situació 
d’emergència climàtica i també en bones condicions la tran-
sició ecològica, sobretot en el tema de la descarbonització, 
és a dir, de l’aprofundiment de les energies renovables en el 
nostre territori .

És a dir, volem ajudar als municipis però també a entitats 
socials o a entitats privades a que puguen lluitar front al 
canvi climàtic i a la vegada tindre eixe suport econòmic, una 
dotació econòmica, per a poder invertir i millorar en eficièn-
cia energètica .

Com els deia, el programa de direcció i serveis generals –
ja entrant aixina un poquet més al detall de cadascuna– 
eixe capítol I, vostés voran que eixe programa és qui té un 
augment molt significatiu de la part del capítol I. I és –i els ho 
he explicat al principi– perquè la concentració d’eixa descen-
tralització de serveis humans, és a dir, ja siguen oficines 
comarcals, ja siguen oficines territorials, etcètera, es concen-
tra en la direcció i serveis generals .

És a dir, cada vegada que n’hi ha una persona més, uns esfor-
ços més de conselleria, de persones en conselleria, normal-
ment es concentren d’una manera molt majoritària en la 
direcció i serveis generals, i és pel que puja d’una manera 
significativa este programa.

Anant ja directament amb el tema de les secretaries 
autonòmiques per programes, començant per la Secretaria 
Autonòmica d’Agricultura i Desenvolupament Rural, en el 
programa d’estructures agràries té un pressupost de 38,63 
milions d’euros . Destacaríem algunes qüestions com puguen 
ser el tema de la pujada que hi ha en la partida de millora de 
les estructures de les cooperatives, amb una dotació d’1,2 
milions d’euros. Va en la línia d’anar executant –i vostés ho 
saben– una llei molt ambiciosa però que ha d’anar posant-
se també amb dotació concreta pressupostària de la Llei 
d’estructures agràries .

O, per exemple, continuar apostant per la millora 
d’infraestructures de regadiu per a optimitzar l’ús i gestió de 
recursos hídrics, per a modernitzar infraestructures hidràu-
liques de regadiu . És a dir, per a que pugam tindre millors 
condicions a l’hora de poder fer els recs, que en definitiva 
sense rec no n’hi ha cultiu .

Però voldria destacar –que ahí vostés voran– que, a més, 
esta conselleria és una de les més implicades en afrontar els 
efectes de la DANA i és ací on apareixen 9 milions d’euros en 
actuacions destinades a pal·liar els efectes de la DANA, de 
les ajudes d’emergència que vostés saben que anem a dur a 
terme . Aleshores es centrarien en l’àmbit d’agricultura, ho 
centrem en el programa d’estructures agràries .

Tenim –com els comentava adés– el programa de produc-
ció pesquera, d’ordenació i millora de la producció pesquera . 
Aquí és on els dic que ha augmentat pràcticament el mateix 
que ha augmentat la pròpia conselleria en el balanç global i 
va també d’inversions .

Creiem i confiem que podem oferir inversions que siguen molt 
profitoses per al nostre àmbit pesquer, que en definitiva està 
en situació, també, molt vulnerable i en els propers anys segu-
rament n’hi haja que necessitar alguns canvis . I el reforçament 
en les inversions serà important per a que puguen ser competi-
tius i es puga continuar una producció pesquera al nostre terri-
tori que genere qualitat de vida i genere ocupació digna .

Tenim el programa de producció agrària, és ordenació i 
millora de la producció agrària, ahí mantenim l’esforç i vostés 
ho saben . I aquí faria un petit parèntesi dels 24,5 milions 
d’euros per a la subscripció d’assegurances agràries . És a dir, 
per a compensar, diguérem, ajudar en el tema del pagament 
de les agroassegurances .

Sí que pararia un moment, perquè sí que reclamaria –així 
ho fet en la comissió sectorial, així ho han fet també altres 
comunitats en la mateixa comissió– que n’hi haguera un 
esforç inversor de l’estat a l’hora de destinar recursos per a 
compensar estes assegurances agràries .

El mateix ministeri reconeix que hi ha hagut molt millors 
temps i que van sofrir també ells en l’època de crisi unes 
retallades, no del govern actual, de l’antic govern del Partit 
Popular .

Unes retallades molt fortes que han fet que ara mateix els 
nostres agricultors i agricultores estiguen suportant sobre 
les seues esquenes una política que discutim des de conse-
lleria, que hem demanat una moratòria en les primes de les 
assegurances, perquè entenem que s’han pujat les primes 
sense una justificació raonada, baixant la cobertura.

I això ha produït que s’haja expulsat molts agricultors i agri-
cultores de tindre una assegurança que en definitiva li garan-
tix que davant de circumstàncies sobrevingudes puguen 
tindre el seu cultiu assegurat .

Per tant, demanaria un esforç econòmic al ministeri, però 
a la vegada demanaria una moratòria, mentres això no se 
produïxca, per a tornar als preus de les primes de 2018 .

Hem creat un fons de compensació per danys climàtics, 
700 .000 euros . Són transferències de capital, aniran direc-
tament als agricultors i agricultores, és concessió directa, 
i també van vinculats als danys de la DANA . Els altres eren 
inversions, el que li comentava anteriorment, en estructures 
agràries, açò directament són transferències .

Blindem la protecció de l’horta de València, com vostés 
poden vore en la dotació pressupostària que tindrem per a 
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l’any que ve, per a desenvolupar el consell agrari, que anem 
a culminar-lo durant este any i ja poder desenvolupar el Pla 
agrari de l’horta de València .

Tenim una nova partida, i m’agradaria vincular-ho en el 
següent programa, de reconversió de cultius en les zones 
afectades de la Xylella . És la primera vegada que apareix una 
partida específica per a mirar cap al futur.

És a dir, aquells cultius que s’han vist afectats, aquelles 
terres, aquells agricultors i agricultores que s’han vist afec-
tats per la malaltia de la Xylella, i han vist en l’eradicació 
endur-se per davant els seus cultius fonamentalment amet-
lers, volem tindre eixe suport econòmic .

Són 700 .000 euros per a agricultors, entitats agràries i també 
ajuntaments, per a poder reconvertir els seus cultius a altres 
que lògicament no estiguen suportats per les directrius euro-
pees, que saben vostés que marquen quins cultius poden 
fer-se en unes zones afectades per esta malaltia .

Ho vincule, perquè vostés voran que en el programa, ja passe 
a agricultura i ramaderia, encara mantenim una línia pressu-
postària d’indemnització per als perjudicats a la Xylella, en 
este cas, d’un milió d’euros .

Però fem ja el futur, és a dir, cada vegada hi ha menys deman-
dants d’esta indemnització, i per tant alliberem ja els recur-
sos per a fer esta nova línia, per a aquells que fins i tot han sigut 
demandants d’indemnització i en els anteriors anys, en les ante-
riors convocatòries, ara puguen mirar al futur a través d’esta 
nova línia de reconversió de cultius que els comentava adés .

M’agradaria, a més, lligar-ho amb una qüestió, perquè és de 
veres que producció agrària i ramaderia i agricultura tenen 
el tema de control de malalties, de plagues, de sanitat vege-
tal, etcètera, i ahí voran vostés com en el programa de desen-
volupament rural, qualitat, producció ecològica i I+D+I 
s’augmenta la partida considerablement .

És destacable el reforçament al nostre Institut Valencià 
d’Investigacions Agràries, l’Ivia, perquè entenem que preci-
sament un centre que és i va a ser molt més encara referèn-
cia a nivell estatal en investigació, hem d’estabilitzar-lo, hem 
d’ampliar-lo, hem de fer-li el reforç suficient perquè preci-
sament des d’ahí tingam eixa societat del coneixement i 
d’investigació vinculada al nostre sector agrari, i sobretot ja 
dic, on més mos ocupa i més mos preocupa que és la sanitat 
vegetal, etcètera, el control de plagues .

Per tant, la dotació econòmica anirà a l’IVIA amb eixos 
14,2 milions d’euros, un augment d’un 3 % respecte a l’any 
anterior .

Important en el programa de desenvolupament rural, qualitat 
i producció ecològica I+D+I, continuar en l’aposta del pla de 
producció ecològica . Continuem amb esta forta aposta .

Saben vostés que a més tenim entre mans este any que ve 
desenvolupar el segon pla de producció agrària, anar elabo-
rant-lo, i a més amb la perspectiva d’anar dotant-lo amb 
majors recursos econòmics, perquè sense cap dubte ja ens 
hem situat com a referència a tot l’estat espanyol i a Europa 
en creiximent per damunt de la mitjana europea en produc-
ció ecològica .

Jo crec que hem d’aplaudir-nos tots i totes, però no sols des 
d’un àmbit polític i institucional, sinó sobretot des del sector 
agrari que ho ha pogut dur endavant .

Continuem les apostes pels nostres productes de qualitat 
diferenciada, per la promoció d’eixa qualitat agroalimentària, 
per a garantir la qualitat dels productes de qualitat recone-
guda, i per a donar-los el suport a les fires més importants 
d’Europa i del món de les nostres empreses valencianes que 
puguen estar situades en estes fires i puguen continuar, com 
per exemple en Fruit Attraction, que els puc assegurar que ha 
sigut un èxit per a les nostres empreses .

I que per tant no solament en eixa fira de Madrid, sinó en 
altres, Alemanya, etcètera, hem de continuar estant presents .

Continuem mesures lògicament de la PAC . Tenim per a 2020 
30 milions d’euros en convocatòries que van des d’indústries, 
agricultura ecològica, també per a l’arròs, etcètera . Per a 
nosaltres és important no perdre ni un sol euro, i eixa és 
una obsessió, de fons europeus, és una prioritat de la nostra 
conselleria .

I és que estos fons compten i han de comptar amb un grau 
altíssim d’execució . Si no és així, a més, Europa ens penalitza, 
i no deuríem estar en una situació dèbil en l’execució de fons 
de política agrària comuna, perquè saben vostés que estem 
en plena negociació de la nova PAC .

I per tant, estar a l’altura de les circumstàncies davant 
d’Europa ens posicionarà millor en la nova PAC .

En la Secretaria Autonòmica d’Emergència Climàtica i 
Transició Ecològica, com els deia, tenim estos dos programes 
nous, estes dos noves direccions generals, com els deia, en el 
canvi climàtic, en el programa 442 .60, tenim una línia molt 
important per a entitats locals que contribuïxquen a la lluita 
contra el canvi climàtic .

I per què entitats locals? L’acord de l’ONU diu clarament que 
les ciutats són les responsables de més del 78 % del consum 
de l’energia mundial i de més del 60 % de les emissions de 
gasos d’efecte hivernacle .

I per això, nosaltres volem seguir apostant per estos munici-
pis que estan adherits al Pacte europeu d’alcaldies pel clima 
i l’energia, que hi ha més de 350 municipis valencians que 
estan compromesos en reduir emissions, i esperen que se 
sumen molts més .

Doncs, amb la dotació econòmica, entenem que estos que 
estan sumats fins ara i els que vindran tindran el suport de 
la conselleria per a desenvolupar la lluita contra el canvi 
climàtic .

A la vegada, com els deia, en transició ecològica tenim una 
línia per al foment de les energies renovables en els sectors 
econòmics i entitats locals de 2,17 milions d’euros .

Són ajudes que van a facilitar tant a l’administració com a 
sectors econòmics, ja siga des de l’àmbit de l’agricultura, 
indústria, de la gestió de residus . I ja dic, els municipis com 
a protagonistes també d’eixa transició, amb eixa transi-
ció energètica fonamentalment que ajudarà a la rebaixa 
d’emissions i de consum energètic .
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En medi natural i avaluació ambiental, este és el gran 
programa que puja, es veu reforçat fins als 51 milions d’euros 
en total, és a dir, quatre milions d’euros més . Jo vull explicar 
quina és la raó, i és una raó, com els deia, importantíssima .

No solament saben vostés que medi natural s’encarrega de 
la gestió dels nostres entorns naturals, sinó que va a tindre 
una dotació d’inversions importantíssima per a actuacions en 
zones afectades per incendis forestals . En este cas, per exem-
ple, tenim eixos 11,5 milions d’euros en incendis forestals de 
2012 fins ara, en Chelva, Chulilla, Cortes de Pallàs, Andilla.

Vull dir, una inversió molt potent en zones que ja deurien 
haver-se escomés grans inversions per a fer esta gestió i 
ordenació forestal .

I per això, vull que vostés ho enllacen també amb el programa 
de prevenció d’incendis forestals . Precisament açò no sola-
ment és reconstruir, invertir en una zona afectada, en un 
incendi, sinó que és que la manera en què s’invertirà en eixa 
zona hi haurà una inversió per a previndre l’incendi .

És a dir, actuar sobre una zona d’incendi, fer-la reviure, però 
en el marc de la prevenció, és a dir, també actuant des d’eixe 
àmbit . Per això estan lligats els dos programes .

Tenim actuacions en prevenció d’incendis, com els deia, però 
també en vida silvestre, principalment en la restauració 
d’hàbitats d’interés comunitari, (inintel·ligible)  . . . Alto Palancia . 
O, per exemple, una molt important en actuacions en les motes 
del llac de l’Albufera, més de deu anys porten els agricultors i 
les agricultores reclamant que se facen inversions en les motes 
de l’Albufera, i per fi hi ha una dotació de mig milió d’euros per 
a escometre eixes actuacions reivindicades i històriques .

En la Direcció General de Qualitat Ambiental, vaig acabant, 
tenim un augment important de més del 224 %, és a dir, 
passem de 185 a 600 .000 euros per primera vegada en una 
línia que ajudarà a este «Si más reciclas, menos pagas», en 
tots els consorcis, perquè la gent se veja beneficiada de les 
instal·lacions de tractament, dels ecoparcs, etcètera .

I per tant, en eixos consorcis on se fan bé les coses, neces-
siten una dotació pressupostària que tenim en el nostre 
pressupost .

Tenim la col·laboració amb diputacions provincials, en este 
cas, en la Diputació de Castelló, i volem obrir a altres diputa-
cions, treballant-les i consensuant-les, el conveni perquè en 
2020 serà del segellament d’antics abocadors que hi ha en la 
zona de Castelló .

També tenim eixa col·laboració econòmica per a la implanta-
ció d’educadors ambientals en el nou pla integral de residus, 
esta figura apareix i tenim eixa línia pressupostària nova.

I acabe en la Direcció General d’Aigua, i ací és on aparei-
xen també obres importants, 4 milions d’euros, per a actua-
cions en la DANA, obres importants, ja siguen d’abastiment, 
d’infraestructures de canalització de rambles i barrancs, 
etcètera .

També s’introduïx ja d’una manera molt consistent recursos 
per a estos inicis del pla de treball, del tercer Pla de saneja-
ment de la Comunitat Valencia .

I acabe en prevenció d’incendis, ahí on vostés voran, en 
prevenció d’incendis he de dir que s’ha fet una labor extraor-
dinària perquè el PDR que hi havia vinculat a prevenció 
d’incendis, actuacions de reforçament i prevenció d’incendis, 
poguera executar-se pràcticament en la totalitat .

Eren 20 milions d’euros per al període 2014-2020, ja s’han 
executat 17 milions d’euros, i és per això que apareix ara 
la partida de 3 milions d’euros . Això és bona execució, bon 
treball de la conselleria .

Jo sé que alguns es poden sorprendre, de passar d’una xifra 
econòmica en 2019 a una menor i poden pensar que és una 
retallada . Però no, és el sac, la bosseta del PDR 2014-2020 
que per cert va pactar el Partit Popular . Tenia una dotació de 
20 milions d’euros, s’ha executat 17 milions d’euros, i el que 
mos queda són els 3 milions d’euros .

Ja mos agradaria, i anem a fer-ho possible, que en el nou 
PDR, en el marc de la negociació del nou PDR hi haja molts 
més recursos per a prevenció d’incendis, perquè no passen 
estes coses, que parega que mos quedem en recursos limitats 
per a una labor importantíssima .

Gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien, muchas gracias, señora Mollà .

A continuación, empieza el turno de palabra del Grupo 
Vox por 6 minutos . Si no me equivoco, interviene el señor 
Aguirre . Tiene la palabra, señor Aguirre . Muchas gracias .

El senyor Aguirre Larrauri:

Muchas gracias, presidenta .

Buenas tardes, señora consellera .

Espero que al final de su exposición de hoy me logre conven-
cer del porqué sus presupuestos presentados son, en primer 
lugar, los presupuestos que se merecen los agricultores de la 
Comunidad Valenciana, y por qué no pueden ser mejorados .

En segundo lugar, que me convenza del porqué el grupo 
parlamentario al que represento se los tiene que creer . Esto 
es así porque, tras el análisis que este grupo ha estado reali-
zando, los presupuestos que usted presenta dan la impresión, 
espero que usted nos lo aclare, permítame, de que son poco 
inventados y artificiosos.

Y sigue la misma inventiva a la que tenía acostumbrada a esta 
cámara durante años atrás, antes de la llegada de este grupo 
parlamentario . Y digo que sigue la misma inventiva y la misma 
forma de realizarlos, porque no responde a ningún patrón lógico .

Es como si ustedes aumentaran o disminuyeran las líneas 
simplemente porque sí o, al contrario, porque no . No hay 
ninguna estabilidad ni tendencia clara, objetiva ni argumen-
tada en los presupuestos que presenta .
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Hemos analizado la tendencia, previsiones y grado de cum-
plimiento de todos los programas presupuestarios de toda su 
conselleria, que ya no es de medio ambiente, puesto que hasta 
a esta materia ustedes le han metido el tijeretazo, destro-
zando programas presupuestarios con el único fin de garan-
tizar un quehacer o una excusa para los nuevos ocupantes de 
su conselleria .

Por otra parte, nunca desde que ustedes están el gobierno 
la previsión de gasto, bien en el cómputo completo de un 
programa presupuestario como en sus previsiones trianuali-
zadas se han visto cumplidas .

Pero es más, la semana pasada en la comisión de justicia e 
interior, la consellera señora Bravo, asistió a exponernos las 
bondades de del Consell, que va a gastar varios millones de 
euros por los desastres sufridos en diversos municipios de 
nuestra geografía .

En definitiva y a la vista del presupuesto que usted presenta, 
me da la impresión que vino a vendernos una moto, pero 
realmente la moto era de segunda mano y las piezas las ha 
sacado de su taller –me explico–, y queremos una explicación 
convincente al respecto .

Hemos encontrado, como algo nos ha adelantado ya, que en 
su presupuesto programa 531 .10, correspondiente a estruc-
turas agrarias, que era el programa estrella, como nos dijo 
en septiembre, hay incluidas dos sublíneas: la FN600A56, 
de 3 millones de euros, para la provincia de Valencia y otra, 
la FN600A57, de 6 millones más, para provincia de Alicante . 
Estas dos sublíneas forman parte de una línea denominada 
Nuevas infraestructuras agrarias, FN600 .

Entonces, me gustaría que nos explicara por qué se imputa 
como gasto, detrayendo de la partida de Estructuras agrarias 
9 millones de euros, para paliar daños a unas infraestructuras 
que ya estaban creadas, es decir, que no son nuevas . Y que, 
como se dijo en la intervención ante la consellera Bravo, su 
destrucción no ha sido por una gota fría, sino que ha sido por 
la falta de previsión en su política de ordenación del territo-
rio, prevención de inundaciones, ordenación agrohidrológica 
y control de erosión, política forestal y política de conserva-
ción de suelos y medioambiente .

Señora consellera, con todos los respetos, creemos que usted le 
está salvando la comparecencia a su socia del PSOE, la consellera 
Gabriela Bravo, en detrimento de las necesarias nuevas infraes-
tructuras que se merece el medio rural de esta comunidad .

Pero es que además, y solo a modo de ejemplo, ya que, como 
usted dijo en septiembre, la ley de estructuras agrarias es una 
prioridad absoluta para este Consell, si analizamos la evolu-
ción del mencionado programa de estructuras agrarias 531 .10, 
en su apartado de inversiones reales, entendemos que se trata 
de invertir para después recuperar o retornar la inversión 
con la riqueza generada, el total de inversiones reales de este 
programa trianualizado está por debajo de los niveles de 2017, 
situándonos en 40,047 millones de euros frente a los 40 millo-
nes de 2017, pero destacando que 9 de esos millones se van a 
lavar la comparecencia del área de emergencia .

La línea X6284, de gestión de recursos hídricos, desciende de 
800 .000 a 500 .000 euros . ¿Hemos renunciado a solucionar el 
déficit hídrico de la Comunidad Valenciana?

La línea X8165, que aumenta de 20 .000 a 135 .000 euros 
y cuyo beneficiario es la EPSAR, suponemos que será para 
tratar las aguas fecales que transcurren por la huerta de 
Valencia y que contaminan nuestras playas . ¿Cómo se puede 
aprobar una ley de huerta valenciana que sólo impone 
restricciones y obligaciones a los agricultores cuando las 
administraciones con competencias permiten que las aguas 
fecales fluyan por las acequias la huerta valenciana?

Siguiendo con el área de agricultura, más ejemplos del 
desaguisado presupuestario lo podemos encontrar en lo 
concerniente a la calidad, producción, ecología e I+D+I, el 
programa 542 .20 .

Este tipo de producción que su gobierno ha tratado ensalzar 
demonizando la producción integrada y también respetuosa 
con el medio ambiente, y esa línea que, pese a denominarse 
también de investigación y desarrollo, poco parece importarle .

Pues bien, estamos a niveles inferiores a 2017 y que con 
90 .000 euros menos que el año pasado todo parece gastarse 
en remodelación de algún edificio. ¿Cree usted que algún 
productor de agricultura ecológica, a la vista de estas expec-
tativas y sin trianualización prevista, se puede meter en esos 
líos ocasionados por ustedes y solo dependiente de algún 
programa presupuestario de la PAC, pero de ninguno propio 
de la Generalidad?

Otro programa de inversión, el 714 .10, ordenación y mejora 
de la producción pesquera, y que se supone que tendría que 
tener su reflejo, si consideramos que en la pasada legisla-
tura se aprobó la ley de acuicultura y pesca marítima de la 
Comunidad Valenciana, continuamos con la misma cantidad 
que el año pasado, en las que, por cierto, una gran parte se va 
a actividades más propias de gastos de mantenimiento, como 
es el Instituto Politécnico Marítimo Pesquero que a inversio-
nes reales con retorno esperado .

El programa 714 .20, de Ordenación y mejora de producción 
agraria, la línea C8463, para funcionamiento del ente gestor 
de la huerta valenciana, el presupuesto es el mismo para el 
2020 que para 2019, 300 .000 euros . Pero no se constituyó 
formalmente el ente gestor y no sabemos si se han gastado o 
no los 300 .000 euros en 2019 .

La línea C8464, de implementación del Programa de desarrollo 
agrario de la huerta valenciana, y que también mantiene presu-
puesto de 500 .000 euros, ¿se ha ejecutado en 2019?

La línea C8471, también de implementación del Programa 
desarrollo agrario de la huerta valenciana, desciende de un 
millón y medio en el 2019 a 1 .193 .000 en el 2020 .

La senyora presidenta:

Señor Aguirre . . .

El senyor Aguirre Larrauri:

 . . .¿se ha ejecutado también este programa?
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La senyora presidenta:

 . . . tiene que ir concluyendo por favor .

El senyor Aguirre Larrauri:

Pues nada más, termino comentando la línea S8472 para la 
replantación de parcelas afectadas, que también ha comen-
tado la consellera, por Xyllela fastidiosa, que mantiene un 
presupuesto de 700 .000 euros . Lo que queríamos saber es si 
se ha ejecutado en 2019 lo previsto .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Aguirre .

A continuación, el turno es para el Grupo Ciudadanos . Y por 
6 minutos tiene la palabra señor Tormo .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señora presidenta .

Honorable consellera, muy buenas tardes .

Claro, decía usted: «Tenemos presupuestos. Tenemos 
proyecto de ley presupuestos». Claro, tras semanas de incer-
tidumbre, tras declaraciones encontradas, tras bronca tras 
bronca de los miembros del gobierno, tras amenaza de dimi-
sión de alguna consellera . Tenemos ley de presupuestos, pues 
tenemos ley de presupuestos .

A nuestro juicio, hemos asistido, señorías, a un episodio más 
de una carrera cuesta abajo y sin frenos del departamento 
que usted dirige .

Agricultura, pesca, ganadería, emergencia climática y transi-
ción ecológica son los patitos feos de administración valen-
ciana, señora consellera . Un área que no sólo es un sector de 
producción de la comunitat, sino que es una forma de vida, una 
manera de encarar el presente y el futuro de miles de personas 
que tenían y aún tienen la esperanza de no tener que cambiar 
drásticamente la forma de vida que ellos han elegido .

Señora consellera, hace cuatro años ustedes heredaron un 
sector agrícola con muchos problemas sin duda ninguna: 
presupuestos menguados y menguantes, mala administra-
ción, falta de gestión, falta de agua, falta inversiones y un Ivia 
en franco retroceso . Pero cuatro años más tarde, la gestión 
no mejora, los incrementos en los presupuestos son ridículos 
en la repercusión que tienen en el día a día de los agriculto-
res, ganaderos y hombres y mujeres de la mar . 

Los agricultores se reúnen con usted y salen descorazona-
dos . No les ofrece soluciones . El Ivia sigue siendo ese vago 
recuerdo de lo que un día fue y la pesca, más allá de las inver-
siones del ministro astronauta en Tabarca que constata que 
hay peces, sigue siendo un gran olvidado para esta conselleria, 
y luego le diré por qué .

Ganadería. ¿Qué es la ganadería para ustedes? «Crisis? What 
crisis?», que decía Supertramp.

Gestión del agua . Mire llevamos reunión tras reunión con los 
responsables de la gestión del agua, con pequeños y grandes 
agricultores, con regantes de todo tipo y condición . Y, ¿sabe 
qué? Que están hartos, absolutamente hartos de las mismas 
promesas, de los mismos collares o distintos canes . Es decir, 
han pasado cuatro años y medio que llevan ustedes en el 
poder, y los problemas de gestión del agua siguen siendo los 
mismos o peores .

Verá, en Ciudadanos nos preguntamos cuando empezó 
la anterior legislatura: ¿cuánto tiempo tardarían uste-
des en dejar de lamentarse y cuándo se pondrían a traba-
jar? ¿Cuándo dejarían la muletilla de la herencia recibida y 
se pondrían a trabajar? ¿Cuándo, cuándo y cuándo, señora 
consellera? Pero siguen ustedes igual .

Porque dígame: ¿qué datos pueden presentar en cuanto a 
mejoras que ha presentado el Ivia en el mercado agrícola? 
¿Cuántos ingenieros y personal de todo tipo en términos 
netos se han incorporado en otros tiempos a este insigne 
instituto? Dígame cuántas plagas, enfermedades, infecciones 
o males han conseguido no ya frenar, sino al menos detectar 
de dónde les viene el viento .

Dígame cuántas gestiones de las múltiples que hace su jefe 
en Bruselas repercuten en la calidad de vida real de los 
hombres y mujeres del campo, de la ganadería y de la pesca .

Dígame cuánta población de nuestros campos siente la más 
mínima atracción por quedarse a vivir en esos campos, tanto 
que nos quejamos de que se está despoblando .

Y dígame, en qué manera o forma ha mejorado del ocio, la 
sanidad o educación de esas personas para que se queden en 
el campo; cuántas hectáreas de regadío hemos asegurado .

De verdad, y se lo digo con todo respeto, como decía mi 
compañero de Vox, ¿usted escucha cuando se baja del coche 
oficial? ¿De verdad usted empatiza con esas gentes que sabe 
lo único que le piden? Que les dejen trabajar con dignidad .

La semana pasada, sin más lejos, mi grupo político se reunió 
con gente de una ciudad muy cercana a la suya, que es la mía, 
y nos decía que estaban envasando uva..., embolsando uva –
perdón–, era una cooperativa y nos decían que lo único que 
querían para generar puestos de trabajo era agua de calidad . 
El agua de calidad que con sus políticas no llega .

Economía inclusiva . Ustedes parece que no tienen ni idea de 
lo que cien puestos de trabajo repercuten en un pueblo de 
pequeña . . ., con una población pequeña .

Usted se acordará, señora consellera, porque usted era dipu-
tada igual que yo, las iniciativas que presentaba este grupo 
parlamentario en el hemiciclo en distintos plenos . En mate-
ria de agua tenían dos objetivos: uno era contener las riadas; 
en momento de grandes lluvias minimizar los efectos del 
agua torrencial . . ., torrenciales y evitar en lo posible los daños 
materiales y humanos . Y la otra, que es complementaria de 
la primera, el aprovechamiento al máximo de esas aguas 
precisamente .
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Y me habrá oído decir muchas veces: tanques de tormenta, 
miniembalses, encauzamientos, comparativa y aprendizaje 
de otros países con climas parecidos y aplicación de medidas 
similares . Y la respuesta era siempre la misma: gracias, seño-
res de Ciudadanos, lo tendremos en cuenta .

¿Me puede decir cuántos estudios para miniembalses han 
iniciado? ¿Me puede decir cuántos tanques de tormenta han 
tenido en cuenta? ¿Me puede decir cuántas medidas anti-
rriada han llevado a cabo? Y así, un día y otro día, un año y 
otro año, esperando la próxima DANA, la próxima gota fría .

Señora consellera, la malvada derecha ya ha dejado de gober-
nar en España . Tienen ustedes a un presidente del gobierno 
en funciones que contribuyeron a colocar en La Moncloa, 
alineado con sus intereses y ni una mejora en la financiación 
real de las cuentas públicas valencianas . Ni uno solo de los 
euros gastados todos estos años en la agricultura, la ganade-
ría y la pesca han contribuido a mejorar significativamente 
el nivel de nuestros agricultores, nuestros ganaderos y nues-
tros hombres y mujeres de la mar .

Dígame, ¿no le produce un cierto desasosiego esa pésima 
gestión que usted heredó y usted hizo suya en la primera 
comparecencia que tuvo aquí?

A nuestro juicio, tiene usted que cambiar el rumbo, señora 
consellera . Solo tiene que salir a la calle y escuchar . Pero sobre 
todo hacer caso de lo que le dicen .

Los agricultores, productores y exportadores citrícolas, 
productores de la miel, el arroz, la granada, hortalizas, fruta-
les de todo tipo y condición, plantas para la decoración, 
jardinería, olivos, almendros y un largo etcétera se lo están 
gritando . Se lo gritan todos los días .

Los ganaderos que ya el año 2006..., 2016 –perdón– decían: 
la peor crisis de su historia, con el 40 % de sus explotaciones 
cerradas .

El sector de la pesca –que usted nos ha hablado–, de mal 
en peor: reducciones en tonelaje como en valor de captu-
ras, volumen de producción e instalaciones autorizadas . 
Todo esto, señora consellera, este panorama sombrío son sus 
dominios .

«Crisis? What crisis?», decía Supertramp. Y, ¿sabe usted cómo 
termina la canción? «Mírate, habla despacio, habla despacio 
mientras despiertas.» Despiertas de la pesadilla en que se ha 
convertido un sector que otrora fue motor de economía de 
esta comunidad .

Gracias, señora consellera .

Gracias, señora presidenta .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Tormo .

A continuación, por el Grupo Parlamentario Popular, por 6 
minutos, tiene la palabra la señora Díaz .

La senyora Díaz González:

Gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, señora consellera .

Mire, yo voy a empezar por algo que es obvio, porque, al fin 
y al cabo, independientemente de cómo sean los presupues-
tos, los presupuestos lo que hay que hacer es ejecutarlos . Y 
el problema que tiene este Consell, tanto en la legislatura 
pasada como parece que empieza, empieza con mal pie en la 
ejecución del presupuesto .

Los presupuestos de 2019, en esta conselleria, no llegan al 
50 % a falta de tres meses de que acabe dicho presupuesto . 
Por lo tanto, lo que le pedimos, ante todo, ante todo, es que 
el presupuesto que haya, independientemente de que nos 
guste más o menos, se ejecute, sobre todo en cuanto a las 
ayudas que se reflejan y que vemos que son..., que no son 
suficientes, pero ahí están. Y lo que tienen que hacer es 
ejecutarse las ayudas para aliviar los daños que ha dejado la 
DANA, tanto en la Vega Baja como en otras zonas . Eso es lo 
que más nos importa. Y aunque veamos que son insuficien-
tes, creemos que si se ejecutan ya será un pasito . Y ahí nos va 
a tener a su lado, señora consellera .

Pero mire, aquí, como comprenderá, no puedo dejar pasar 
ese aumento del que alardea en su conselleria cuando vemos 
que en la dirección . . . dirección y servicios generales, en este 
programa, aumenta un 22 %, 11,2 millones de euros . Pero 
todo eso se va en gastos de personal . Todo eso se va en 
gastos de personal . Realmente no en inversiones reales . Se va 
en gastos de personal . Y usted dirá: es que, claro, es necesa-
rio el personal para llevar a cabo las actuaciones . Bien, pero 
es una diferencia abismal entre la legislatura pasada con esta . 
Estamos hablando de 11 millones de euros que se lo lleva en 
gasto de personal en un programa concreto .

Y luego, el resto de programas, los programas de agricultura, 
la mayoría –todos menos uno–, todos bajan el presupuesto. 
Entonces, no sé de dónde se saca que sube, porque en todos 
baja el presupuesto . En estructuras agrarias baja el presu-
puesto . Y nos preocupa muchísimo, por ejemplo, que salgan 
obras que han estado otros años y que se repitan precisa-
mente porque no se han ejecutado . El problema que vemos 
de este Botànic, que no se ejecutan y que, además, como 
estos presupuestos, como todos los anteriores, son ficti-
cios, tiene que ir sufriendo los recortes año tras año a los 
que están obligados a hacer porque no han cumplido con las 
reglas de juego de hacer unos presupuestos reales .

Y, mire, el acondicionamiento y conducciones del tramo 
octavo, que llevaba . . ., que tiene un millón y medio, pues para 
2020 son 100 .000 . Pero es que en 2019 decían que para 
este año iba a haber más de un millón de euros . Así, sucesiva-
mente pasa en varios programas con varias partidas .

Por ejemplo, el tercer plan de saneamiento en el programa de 
agua, que decían que para este año debía de haber 200 .000 y 
hay 150 .000 .

Pero es que en el plan de drenaje de pluviales de la margen 
izquierda del Segura decían que iba a haber 100 .000 y hay 
30 .000 . En el plan zonal del litoral de La Safor y en La Safor, 
actuaciones de protección del litoral ponen una cantidad 
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de 100 .000 y 200 .000 respectivamente, pero para este año 
10.000 y 300.000, con lo cual..., –perdón– 2 millones en La 
Safor, actuaciones de protección del litoral .

Vemos que realmente lo que..., de los 54 –por ejemplo– millo-
nes de euros que hay en inversiones en la Dirección General 
del Agua, para este año ustedes pretenden ejecutar 19 millo-
nes . Es decir, no es todo . . ., todo oro lo que parece . . ., no es oro 
todo lo que parece, porque realmente ustedes están diciendo 
una cosa pero, luego, a la hora de ejecutar pretenden otra . Y, 
mire, le voy a decir más cosas .

Aquí, por ejemplo, no se refleja el colector de San Vicente 
que en estas Cortes, en la comisión de medio ambiente, 
todos aprobamos por unanimidad que ese colector era nece-
sario como medida antirriadas de San Vicente del Raspeig . 
Pero es que le digo más, nos preocupa muchísimo el tema del 
postrasvase .

Y, mire, señora consellera (soroll de papers), usted sabe que 
desde 2017, tanto el señor Ximo Puig como la anterior 
consellera prometieron, el señor Ximo Puig en julio de 2017 
en Monforte del Cid, que esas obras iban a comenzar en 
septiembre de ese mismo año . Esas obras a día de hoy no 
han comenzado . El presupuesto se ha ido pasando año tras 
año, tras año, tras año, y no creemos que en 2020 si quiera se 
vayan a iniciar las obras .

Evidentemente, ya no pueden cumplir esa promesa de que 
las iban a iniciar y a finalizar en la legislatura pasada porque 
se les ha pasado totalmente el arroz en esta cuestión .

Pero es que, además –sigo–, en política agraria baja un 6 % el 
presupuesto; en ordenación y mejora de la producción agra-
ria también un 2 %; en agricultura y ganadería cerca del 5 %; 
en inversiones reales cerca del 25 % . Entonces, no sé usted 
de dónde dice que sube, sube ¿en qué?, en gastos de perso-
nal, pero nada más . A la hora de la verdad no hay nada que 
aumente el presupuesto en su conselleria .

En medio natural, la parte que aumenta, que sí que aumenta 
ese 9 %, no, un 8,58 %, pues vemos que resulta que son de 
fondos Feder, no son fondos propios, son fondos europeos 
y por eso (veus), sí, y por eso precisamente…, claro, son los 
fondos Feder que hay en esa dirección general pero no son 
fondos propios . Por lo tanto, está muy bien que aumente 
el presupuesto aunque sea con fondos Feder pero no son 
fondos propios .

Y déjeme criticarle, bueno, acabo ya con dos cuestiones: 
una, las dos direcciones generales que usted ha creado son 
dos colocaciones directas de dos personas que son directo-
res generales, ¡ni más ni menos! Porque a un presupuesto 
de tres millones de euros y de cuatro millones de euros, para 
eso que se queden en la conselleria competente, en energía, y 
cambio climático déjenla con calidad ambiental porque para 
la gestión de esos 3 millones de euros que gran parte, más de 
medio millón, van a gasto de personal, déjenlo en esa direc-
ción general .

Están ustedes gastando más de cinco millones de euros en 
altos cargos y asesores que bien podrían ser invertidos en 
obras necesarias, por ejemplo, en todos esos daños que ha 
causado la DANA .

Señora consellera, no nos gustan estos presupuestos y por 
supuesto no pensamos, si quiera, que los vayan a ejecutar .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señora Díaz .

A continuación, tiene el turno de palabra Unidas Podemos 
por 6 minutos .

La señora Gascó, suya es la palabra .

La senyora Gascó Verdier:

Moltes gràcies .

Gràcies, senyora consellera, per la seua explicació detallada 
d’un pressupost que per a nosaltres és una bona notícia; el 
contrari per part del Partit Popular ens hauria sorprés, ¿no?, 
si la senyora Díaz haguera arribat ací diguent que quins pres-
supostos tan bons .

Per a nosaltres és una bona notícia el fet que el pressupost 
d’aquesta conselleria continue pujant . Com vosté sap, ha 
sigut una demanda i una reclamació per part del meu, del 
grup parlamentari al que representava aleshores que era 
Podem, i ara Unides Podem, d’augmentar les capacitats de 
treball d’aquesta conselleria, i és per això que ho veiem com 
una molt bona notícia, ¿no?, una conselleria que és clau per 
al benestar de les valencianes i els valencians, no sols per a 
garantir un medi ambient en bones condicions i un món rural 
viu sinó també per assegurar que l’àmbit no siga un factor 
de malaltia per a les persones i permetre condicions de vida 
digna per a les generacions futures . Per això este augment 
del 4 % és –com deia– una qüestió a celebrar.

Hem passat d’un govern del Partit Popular que ignorava 
la natura i a les persones que treballen la terra i la mar, un 
govern que pensava que els valencians no es mereixíem ni 
tan sols tindre una conselleria d’agricultura i medi ambient, 
i que va abandonar en la deixadesa absoluta doncs la gestió 
forestal, la gestió de residus, la incorporació de joves agri-
cultors, l’agricultura del futur que és la agroecologia, des 
del nostre punt de vista, les depuradores, els espais natu-
rals protegits… En fi, hem passat d’un govern a qui no li inte-
ressa el medi ambient si no és per a saquejar-lo i l’agricultura 
si no és per a traure vots, a un govern del botànic que mira a 
la gent a la cara, l’escolta, i tracta d’afrontar i de resoldre un a 
un els problemes que afecten a estes persones .

Em consta que vosté s’està encarregant de fer això també 
personalment, senyora consellera, qüestió que li agraïm .

Així mateix, hem d’estar d’enhorabona perquè la seua conse-
lleria haja volgut dotar-se de la capacitat de fer front als dos 
majors reptes que afrontem en les temàtiques que l’ocupen 
creant tres direccions generals específiques per a abordar 
eixos reptes: per una banda, l’emergència climàtica amb les 
direccions generals de transició ecològica i de canvi climàtic; 
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i, per l’altra, la lluita contra el despoblament de les comar-
ques d’interior amb la direcció general de desenvolupament 
rural . Tres direccions generals acordes amb els objectius del 
Botànic II .

Una altra de les demandes de Podem durant la passada legis-
latura va ser la de millorar les capacitats de treball i la capa-
citat d’escolta i d’atendre les necessitats de la població per 
part d’aquesta conselleria . És per això que no podem més 
que veure amb bons ulls el fet que gran part del pressupost 
es dedique a augmentar el capítol, un capítol que havia estat 
destruït pel Partit Popular quan estava al govern, que és el 
del personal .

En este sentit, pensem no sols en el manteniment, i ¡tan de 
bo! augment dels inspectors ambientals, per exemple, de la 
seua conselleria, que ha sigut una gran deficiència del passat, 
sinó també la millora de les condicions de treball de personal 
com els agents mediambientals dels que sempre ens recor-
dem perquè sabem que duen massa temps treballant en 
condicions molt precàries .

També, ens alegrem de veure com augmenta el pressupost 
per a una entitat tan important per a l’agricultura com és 
l’Ivia o, encara que siga de manera indirecta, recordem la 
necessitat de millorar les condicions de treball del personal 
de Vaersa i sabem que estan treballant en eixa línia també .

D’igual manera, hem vist de forma positiva que este nou 
pressupost substancia les oportunitats que dues lleis, com la 
llei d’estructures agràries i la de l’horta de València, oferixen 
per a l’agricultura valenciana .

Entenem, també, la necessitat de dedicar part de les inver-
sions al Baix Segura per a tractar de reparar els mals fets de 
la DANA .

Coincidim, d’igual manera, que els fons dedicats a la pesca, 
especialment el que ens arriben des d’Europa a través del 
FEM, s’executen en la seua totalitat i donen de veres resposta 
a les carències severes que aquest sector du patint des de fa 
massa temps .

La línia per a la reconversió de cultius en les zones afecta-
des per la Xylella per a nosaltres és, sens dubte, una ventada 
d’aire fresc per a les persones de les comarques afectades, i 
jo que vinc d’una d’eixes comarques li agraïsc personalment 
el fet d’haver-les atés des del primer moment del seu mandat .

El pla de producció ecològica per a nosaltres és central 
perquè és la forma d’agricultura del futur per al País Valencià 
perquè és la forma més resilient de cara a l’emergència 
climàtica que afrontem ja .

Respecte a les qüestions que este pressupost vol donar 
resposta en el medi ambient, entenem que en efecte 
el treball que cal fer des dels ens locals en matèria de 
canvi climàtic és central, és des d’ahí on s’ha de treba-
llar en col·laboració entre les entitats locals i la Generalitat 
Valenciana .

Per a nosaltres, l’educació ambiental ha de jugar també 
un paper prioritari perquè veiem com continua sent un 
problema no sols la gestió de residus sinó en general eixa 
desafecció que la gent viu, malgrat el que tot el món sent 

parlar del canvi climàtic però ningú entén exactament en què 
consistix i les repercusions dels nostres actes en eixe canvi .

Tanmateix, nosaltres lamentem que partides com la incor-
poració de joves agricultors o els plans locals de prevenció 
d’incendis forestals hagen vist reduïdes les seues partides 
pressupostàries . Imagine i espere que en la fase d’esmenes 
puguem endreçar aquesta situació, però –com deia des del 
començament de la meua intervenció– nosaltres veiem amb 
molta positivitat l’augment de pressupost d’esta conselleria i, 
sobretot, la forma en la que s’està redistribuint per a anar cap 
a formes cada volta més sostenibles de dur a terme les políti-
ques públiques per a la ciutadania en el seu conjunt .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señora Gascó .

A continuación, la señora Ferrer tiene 6 minutos, en nombre 
del Grupo Compromís .

Muchas gracias, señora Ferrer .

La senyora Ferrer Matvieychuc:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Moltes gràcies, senyora consellera, per l’explicació dels pres-
supostos, del projecte de pressupostos per a 2020 .

Vosté ho deia molt bé, «malgrat la inestabilitat i la incertesa, 
el Botànic II continua endavant fent polítiques útils per a les 
persones, les que estan ací i les que vindran.» Perquè preocu-
par-se del canvi climàtic, perquè incentivar, impulsar, invertir 
en transició ecològica, en l’ús d’energies renovables, és invertir 
en la qualitat de vida dels fills, dels néts, de la gent que vindrà.

Tot això, malgrat la situació d’infrafinançament que patim 
de manera estructural i que, malauradament, ni Montoro, ni 
Montero, han volgut o han sabut remeiar, i el bloqueig en el 
govern espanyol doncs ens porta a una situació –com dic– 
d’incertesa i d’injustícia, on continuem apostant pels serveis 
bàsics però també per continuar posant les bases i avançant 
a un model sostenible de transformació socioeconòmica del 
nostre territori i –com dic– posant al centre a les persones.

Bé, del que vosté ha estat comentant, nosaltres el que consi-
derem és que continuem avançant –com dic– recuperant 
terreny, perquè no hem d’oblidar que en 2015 les compe-
tències que vosté té tenien un pressupost de 267 milions 
d’euros; ara, estem parlant de 422 milions d’euros, a mi 
m’agradaria que foren 1 .000 milions d’euros . I són necessa-
ris eixos recursos per a poder donar resposta a tots els reptes 
que tenim en matèria d’agricultura, ramaderia, desenvolupa-
ment rural, de pesca, de medi ambient, però malauradament 
tenim la situació que tenim . Però, aixina i tot, és un 58 % més 
del que dedicava el Partit Popular a aquestes matèries .
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N’hi ha alguns que critiquen que s’incrementen les partides 
de personal en aquesta conselleria, doncs no s’ha de perdre 
de vista que en una conselleria com aquesta que tracta temes 
ambientals, que tracta temes d’agricultura, on és fonamen-
tal l’assessorament, estar al costat de la gent, on és fona-
mental la investigació, on és fonamental la matèria gris per a 
poder avançar, per a poder innovar, per a poder adaptar-se 
als reptes del canvi climàtic doncs invertir, això, en matèria 
gris, invertir en personal, perquè estem en l’època i en l’era de 
primar la gestió front a èpoques passades on es feia el negoci 
al voltant del formigó .

Nosaltres considerem que els esforços que es plantegen 
en aquest pressupost de continuar avançant en matèria 
d’agricultura ecològica; de donar resposta a l’emergència de 
la DANA en el Baix Segura; de continuar invertint en millo-
rar la situació dels municipis quant a abastiment i saneja-
ment d’aigua; en posar damunt de la taula recursos perquè 
les entitats locals puguen fer projectes d’adaptació i miti-
gació del canvi climàtic; de treballar conjuntament amb les 
persones, amb les entitats, amb els llauradors, les llaurado-
res, les confraries de pescadors donant-los suport perquè 
puguen coordinar-se i treballar d’una manera més potent 
per a tindre una millor rendibilitat; invertir en revertir els 
desastres dels incendis; en segellar abocadors que haurien 
d’haver estat ben gestionats i que portaven lustros o dècades 
d’abandonament, apostant per l’educació ambiental vincu-
lada a l’economia circular i a la prevenció i lluita contra el 
canvi climàtic . Són les línies de treball de futur per al nostre 
país i, per tant, des del nostre punt de vista, òbviament ens 
agradaria ser més ambiciosos . Comprenem la situació, la 
conjuntura, i posem en valor que tot el que se presenta en 
aquest pressupost té a vore a millorar la vida de les perso-
nes, té a vore amb la política útil producte d’un acord, de 
l’Acord del Botànic II, que si l’anterior va atendre les emer-
gències, aquest Botànic II posa les bases per a la transforma-
ció i l’adaptació de la nostra societat .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Ferrer .

A continuación, el Grupo Socialista divide en dos turnos sus 
6 minutos: en primer lugar, tiene 3 minutos el señor Calvo . 
Suya es la palabra .

El senyor Calvo Alfonso:

Sí . Muchas gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, señora consellera . Y gracias por su compare-
cencia y sus explicaciones .

En primer lugar, me gustaría darle la enhorabuena por haber 
conseguido que el Consell haya interiorizado la imperiosa 
necesidad de aumentar la dotación presupuestaria de su 
conselleria, nuestra conselleria, y por ser una de las que más 
redundan en el bienestar directo de la ciudadanía, consi-
guiendo un crecimiento de un 4 %, bienvenido sea .

Ya empieza a ser un tópico en estas comisiones de presu-
puestos el reconocer que es un presupuesto claramente 
insuficiente para paliar y mitigar todas las necesidades que 
competen a su conselleria, nuestra conselleria, pero al mismo 
tiempo también empieza a ser un hábito en mis interven-
ciones echar mano de las matemáticas, irrefutables y odio-
sas que son para algunos partidos porque nunca mienten, ni 
incluso cuando la oposición pretende que así sea . Las mate-
máticas también nos evidencian el irrebatible crecimiento 
presupuestario desde el año 2016 hasta el 2020, el próximo 
2020, con un incremento aproximado del 45 % en esas 
competencias . En todos los presupuestos con ADN Botànic 
ha existido un aumento constante respecto al curso anterior, 
y eso es una realidad, esto son matemáticas .

Con este crecimiento presupuestario constante en estos 
cinco años de Botànic debe ser muy cómodo estar en la 
oposición e intentar sembrar el caos, dándole pábulo a las 
tinieblas y advirtiendo la presencia del apocalipsis . Esas 
cuentas para el 2020 son unas cuentas que consolidan la hoja 
de ruta de la defensa de nuestro sector primario, actualizan 
el modelo de gestión y asientan las bases de una agricultura 
valenciana moderna y competitiva, de una agricultura valen-
ciana, la del siglo xxi .

Hemos demostrado que este gobierno tiene un compromiso 
real y sincero con nuestros agricultores y agricultoras, con la 
gente que lucha diariamente en el campo y que cuida de sus 
animales y que tiene la increíble responsabilidad de darnos 
de comer . Sin duda son unos presupuestos más elevados que 
los anteriores, pero no por ello mejores, al menos todavía, 
obviamente dependerá de la destreza con la que su conselle-
ria, nuestra conselleria, los desarrolle .

Como le comenté hace unos meses, en s primera interven-
ción como consellera, tiene un reto mayúsculo, no es otro que 
el de buscar el equilibrio entre todas las áreas, entre todas: la 
agricultura, la ganadería, la pesca y el medio ambiente . Todas 
las áreas están interrelacionadas, un estornudo en una impli-
cará el resfriado en la otra . Todo necesario, pero algunos 
aspectos son prioritarios . Ya lo decía Maslow en su pirámide . 
Pues eso, no se olvide del sector primario .

He podido comprobar que dicho sector tiene un peso rela-
tivo en el presupuesto del 10 % y es la base de la actuación 
de la conselleria, ya que asume las funciones en materia de 
infraestructuras agrarias y de ordenación de las estructuras 
productivas .

Con ello le quiero decir que el compromiso y sensibilidad 
con el medio ambiente es de imperiosa necesidad y prioridad 
también, no me cabe la menor duda, pero sin olvidar a nues-
tros agricultores . De momento las familias no pueden comer 
un plato de emergencia climática ni comprar un kilo de tran-
sición ecológica, en cambio sí que pueden hacerlo con los 
rendimientos económicos del cultivo de sus tierras . Lo dicho, 
equilibrio y tengamos presente a Maslow .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Calvo .
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A continuación, por un turno de 3 minutos, el señor Gil . 
Muchas gracias, señor Gil .

El senyor Gil García:

Sí . Bona vesprada, senyora presidenta .

Senyora consellera .

Senyories, si fem una primera mirada al pressupost d’aquesta 
conselleria en el seu vessant mediambiental ens trobem amb 
una comparativa interessant . Com sap que si descartem els 
nous programes de canvi climàtic, dotada de 3 milions, i transició 
ecològica, en 4, s’aprecia un increment en l’import de més de 10 
milions . A més, si entenem que el canvi climàtic en 2019 no estava 
segregat del programa 442, al costat de qualitat ambiental, i que 
ja contava amb dotació pressupostària, l’increment és superior .

Aquest pressupost, en definitiva, posa l’accent en allò que el 
govern del Botànic considera com un objectiu prioritari, al 
qual obligatòriament hem d’afrontar com és el canvi climàtic .

En tot pressupost, la classificació econòmica del mateix i 
el seu desenvolupament ajuda a entendre les intencions 
de l’executiu . Així veiem que per a 2020 aquesta conselle-
ria preveu un important augment percentual en el capítol 
VI, d’inversions reals, amb un increment del 20 %, però que 
acumule ja el 50 % des de 2016 .

Per tant, és una evidència que per l’actual govern de la 
Generalitat la lluita contra l’emergència climàtica és prefe-
rent . Les partides que tenen com a objectiu pròpiament el 
medi ambient augmenten en un 50 % . I si prenem com a 
referència els pressupostos de 2015 i referides únicament 
als programes d’urbanisme, avaluació ambiental, medi natu-
ral, qualitat ambiental, l’increment és del 120 % . Han passat 
de 33 a 75 milions d’euros .

Com és evident que en tres minuts no podem fer una anàlisi 
exhaustiva de tot el projecte de pressupostos, sí que voldria 
detindrem en una cosa que crec que ens preocupa, i vull 
pensar que a tots i a totes ens preocupa, i precisament és la 
prevenció d’incendis forestals que desgraciadament patim .

El programa 442 .90 s’incrementa des de 2016 el 50 %, 
passant de 16 a 24 milions en 2020 . En moltes ocasions els 
incendis, els grans incendis, s’utilitzen com a argument per 
atacar el govern de torn, però realment la manera de fer 
palesa aquesta preocupació té el seu reflex en els comptes 
públics, i en aquests queda evident la preocupació del govern 
del Botànic per aquest tema .

Per acabar, voldria significar la clara aposta del Botànic per la 
lluita contra el canvi climàtic i que, si el pròxim govern central 
és de progrés, tindrem també l’oportunitat d’anar de la mà, 
Generalitat i Govern d’Espanya, per dur a terme una fisca-
litat mediambiental que ens col·loque a l’alçada de la mitjana de 
l’OCDE, facilitant les decisions d’inversió i despesa coherent amb 
les necessitats, alliberant recursos per acompanyar polítiques de 
solidaritat, descarbonització, protecció de la salut i innovació, i 
que serà efectiva abans de finalitzar aquesta legislatura.

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Gil .

A continuación, la señora consellera, la señora Mollà, tiene 15 
minutos para contestar a las preguntas .

Muchas gracias, señora Mollà, es suya la palabra .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, senyora presidenta .

Començant pel final, senyor Gil, el tema de prevenció d’in-
cendis és una cosa que mos ocupa, mos preocupa i que els 
puc assegurar que en la negociació del nou PDR és una 
obsessió, no solament de la pròpia conselleria, sinó d’altres 
conselleries d’altres comunitats autònomes, com ara Galícia, 
etcètera, que el tema de la prevenció incendis serà un dels 
nuclis fonamentals en la nova negociació de PDR per a tindre 
dotacions econòmiques molt superiors per part de la Unió 
Europea, i això s’ha de traslladar a la decisió política, digué-
rem, dels PDR de cada un . És a dir, el que no pot ser és tindre 
una borsa de recursos de PDR 2014-2020 que el Partit 
Popular va minimitzar . És així, és a dir, hi havia per a eixe perí-
ode 20 milions d’euros i este govern ha sigut qui ha execu-
tat, perquè l’antic govern del Partit Popular no va executar ni 
un euro en això . Ha sigut este govern el que ha executat eixa 
borsa de recursos, que fins ara portem executats 17 milions 
d’euros, i resten 3 del que se va acordar per part del govern 
que va decidir com s’havia d’organitzar el PDR, la distribució 
dels fons .

Aleshores jo ho lamente moltíssim i de veres que crec que 
fins i tot en el tràmit parlamentari podem intentar ser imagi-
natius, podem intentar col·laborar per vore fins a quin punt 
el programa de prevenció d’incendis puga reforçar-se . Jo sóc 
la primera, jo he viscut en eixa part i sé que podem intentar 
parlar i que molts més ulls, molt més caps, moltes més idees 
fan millor pressupost, li ho puc assegurar . Però jo sé que a 
vostés això els preocupa, a tots, a mi també, i que és un tema 
que té una justificació que lamentem profundament perquè 
me sembla que és un error de càlcul . I una de les responsabili-
tats d’esta consellera i d’esta conselleria és no equivocar-nos 
per al futur PDR, és a dir, encertar on s’han de dirigir els 
recursos que vindran vinculats al pla de desenvolupament .

Un kilo de transición ecológica, no, pero un kilovatio de transición 
ecológica, seguro que sí . I això és el que precisament la direc-
ció general intenta fer, que consumim quilowatts de transi-
ció ecològica els municipis, entitats privades, entitats d’orga-
nitzacions, etcètera . És a dir, que les nostres indústries, que 
els nostres agricultors i agricultores, que els nostres ajunta-
ments, que els nostres municipis puguen també menjar quilo-
watts de transició ecològica, que no deixa de ser invertir en 
eficiència energètica i substituir les nostres energies vincula-
des fòssils a energies renovables .

I de fet, els dic més, jo sóc la que més, bé, més clar tinc que 
hi ha un híbrid –no dic de vostés, eh?, increïble en la meua 
conselleria. Vostés s’imaginen l’eficiència energètica en els 
sistemes de reg? Jo ho he vist . Al costat de casa de mon pare 
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hi ha un senyor que ha invertit en unes plaques solars dintre 
de la bassa d’aigua, dintre, perquè no ocupe terreny cap a 
fora . I ha creat un sistema que funciona i, per tant, no consu-
mix absolutament ninguna energia que no siga de fonts reno-
vables, en este cas energia solar, per al seu camps, que és 
molt gran, regar-lo en condicions . És meravellós . És a dir, com 
agricultura, per exemple, i transició ecològica, i també en 
eixa partida que té la Direcció General de Transició Ecològica 
podran beneficiar-se l’agricultura i altres sectors econòmics 
estratègics i altres entitats també locals en consumir quilo-
watts de transició ecològica, ja que els nostres agricultors 
mos donen quilos d’aliments boníssims i imprescindibles . O 
siga, que li anem a retornar eixe gran favor que mos fan a tots 
i a totes, d’alimentar-nos de manera bona .

La posició Vox, el representant de Vox . El Instituto Marítimo 
Pesquero és important . Com se forma a la gent que treba-
lla a la mar? Per a fer-lo professional, no perquè siga una cosa 
hereditària, és a dir, que no haja de ser un jove o una jove de 
família pesquera qui . . . per una qüestió, no?, com passa molt 
en els sectors primaris . Com se formen els nostres joves per 
a treballar en la mar? En l’institut . Clar que és important 
dotar-lo econòmicament . És l’únic institut que tenim que 
professionalitza el treball a la mar . A mi me pareix merave-
llós, i els he de dir que no estava en una situació adequada, i 
no està en la situació adequada completa que mereixeria, eh? 
Però eixa és una de les missions que tenim .

No s’ha executat, lògicament, les partides de l’horta de 
València, això li ho puc dir . Però no és per res, sinó no estava 
el consell i, per tant, tu no pots destinar recursos, és a dir, no 
pots fer una transferència a un consell que no estava creat . 
Ja sap vosté que està creat, diguérem, que s’ampliarà a finals 
d’any i, per tant, els recursos de 2020 se fan una transfe-
rència a eixe consell . I jo li ho he dit, per una qüestió, no per 
voluntat d’esta consellera, no puc transferir uns diners a un 
organisme que no existix .

Les estructures agràries i les inversions necessàries agràries 
estan ahí i són importants . I sap què passa? Que és que esta 
conselleria ha tingut un horitzó menor en noves infraestruc-
tures agràries, com li agradaria, i sí en infraestructures agrà-
ries destrossades, perquè sinó no tornaran a ser el que devia 
de ser . L’horta de la Vega Baja mereix tindre, i eixes estructu-
res agràries existien, i vosté segur que convindrà en mi que 
ojalá no haguérem d’invertir perquè ojalá mai haguera passat 
la DANA . I, per tant, hem hagut de ser més austers en noves 
infraestructures per a, en infraestructures agràries que exis-
tien i que han desaparegut, tindre els recursos econòmics . 
Açò és un equilibri, és que el pressupost és un equilibri . I has 
de decidir equilibrar i com equilibrar . I per això hi ha 9 mili-
ons d’euros, que jo crec que són importants, 3 per Alacant i 6 
per a València . Però jo li puc dir que si no haguera de destinar 
això estarien en noves infraestructures, clar que sí . On anava 
a destinar eixos 9 milions d’euros? A noves, no sobre destros-
sades, és evident, no? S’han de fer equilibris .

Representant de Ciudadanos, el tema de l’Ivia m’ofén, since-
rament, li ho he de dir, però no ofensa personal, m’ofén . Vull 
dir, la investigació, fer-li eixa pressió que vosté ha fet en la 
seua intervenció, me pareix una cosa denigrant per als inves-
tigadors de l’Ivia. «¿Qué resultados hay, cómo no sé cuánto, 
cuánto han dado en no sé cuántos?» Moltíssim, moltíssim, 
moltíssim .

Vosté sap que l’Ivia és l’únic centre que a dia d’avui té inves-
tigat una certa solució per a la citrus greening? Vosté sap el 
que suposaria per als nostre cítrics si arriba eixa plaga que 
està en Portugal? Vosté sap que nosaltres tenim un para-
sitoide gràcies als investigadors de l’Ivia que podria frenar 
una plaga que d’entrar per Andalusia destrossaria tota la 
nostra citricultura? Clar que fan coses . I a la millor no fan 
màgia, però els miraclets que aconseguixen després de molt 
de temps d’investigació, que és el que sol passar en la investi-
gació, en realitat són grans miracles . I passa en la investigació 
sobre malalties de les persones . O és que vosté a un oncòleg 
o a una oncòloga s’atreviria a dir-li, «¿y cuánto está consi-
guiendo usted para el cáncer de...?» Sí, seria capaç de dir-li 
això? (Remors) Doncs, a mi me pareix prou vergonyós, prou 
vergonyós, perquè la investigació no té les respostes abans 
de començar a formular-se les preguntes . I la . . . Com que qui 
és el responsable? Però vosté sap a què s’enfronten, a quin 
tipus de preguntes s’enfronten per a resoldre? I quants anys 
fan falta perquè hi haja investigadors i investigadores que a la 
millor no acaben on volen acabar quan inicien la seua inves-
tigació . O a la millor, sí . I si acaben on han d’acabar i acaben 
donant resposta a una pregunta complicada, complexa, 
que ni vosté ni jo mos hauríem d’atrevir a respondre, és 
meravellós .

I jo li he de dir que en 2015, quan nosaltres entràvem, hi 
havia 15 investigadors en l’Ivia, titulars; i ara hi ha 30 inves-
tigadors titulars i 15 interins . Això fa molt, eh? Fa molt . Però 
no fa tant de temps que està . Fa molt en un institut que va 
ser referència a nivell nacional, que va ser referència a nivell 
europeu i que el van desmantellar . I que ara vostés, en els 
poquets anys de recuperació que porten, amb els grans esfor-
ços que s’han fet, amb ells i amb el govern per a recuperar 
una senda del que mai havien d’haver perdut, que vosté vinga 
ací a parlar tan fredament de si aprofita o no i de si estan fent 
bé i si són més professionals i si estan ajudant el camp, jo li 
he de dir que sí, que estan ajudant el camp i en coses molt 
importants .

Li dic més, en este mateix moment el ministeri estarà mirant 
la proposta de portar eixe parasitoide perquè ningun cítric 
se veja afectat per esta plaga . I ho està fent gràcies als inves-
tigadors de l’Ivia i això no solament aprofitarà a la citricul-
tura valenciana sinó a tota la citricultura espanyola . A vosté 
li pareix poc? A vosté li pareix poc? De veres que m’ha ofés 
tremendament . No és gestió meua . Jo no m’he de posara 
investigar . I tant de bo no haja mai, tant de bo, i això, vaja, no 
m’ho perdonaria mai, d’arribar a una situació com la que arri-
baren altres governs a atacar una cosa que no se deuria haver 
tocat en la vida, que era l’Ivia . Del mal que podrien haver 
fet! Del mal que podrien haver fet! Imaginen que entra eixa 
plaga i l’Ivia està destrossat com ho deixà el Partit Popular . 
Ara mateix no tindríem citricultura valenciana . És que crec 
que no som conscients del que ha fet eixa plaga en altres 
llocs del món . M’ofén tremendament perquè li ho vaig dir 
en la compareixença . I li dic més: jo crec que vosté no és una 
persona que pense veritablement el que diu en estes circum-
stàncies de l’Ivia .

I crec que ofén tots els investigadors que estan ahí quan els 
fa este tipus de recriminacions, no sé molt bé què sobre si 
està aprofitant les seues investigacions. Clar que sí! Igual que 
tots els investigadors en oncologia; igual que tots els investi-
gadors en malalties rares; igual que tots els investigadors en 
tecnologia; igual que tots els investigadors, clar que fan una 



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  05-11-2019 Pàg. 224

bona labor . I és una llàstima que este país, que este país, és 
una llàstima, i en això, nosaltres, i jo també sóc responsable, 
que tots els que estem ací no mos hem cregut la investiga-
ció durant molt de temps, deixar passar molt de temps en ser 
pioners en moltes coses perquè no hem cregut fermament en 
la investigació . I no va a tolerar-se esta conselleria continuar 
una senda on l’Ivia estava en situació de desmantellament 
absolut, de desaparició, de desaparició . A mi m’ofén tremen-
dament . Crec que és evident .

El Partit Popular diu, «bueno, es que, claro, el capítulo I ha 
crecido y todo va a personal». Claro, si es que capítulo I es 
personal, es que no hay otra . Capítulo I es personal . (Remors) 
Entonces, todo el capítulo I que ha crecido y no todo lo que 
ha crecido ha ido . . . Si es precisamente porcentualmente la 
que más ha crecido en inversiones, ¿cómo va a ir solo a capí-
tulo I?

Y, además, les digo más…, ¡si es que usted, además, que ha 
sido directora territorial, si usted sabe ese capítulo I qué 
significa, si han sido compañeros suyos, si tienen nombres y 
apellidos y los conoce, sabe quiénes son! Es que son perso-
nas, personas que usted, además, que ha estado dirigiendo la 
dirección territorial, yo entiendo que sabe que no está con el 
número de trabajadores deseables para que todo funcione a 
la perfección . Pero ni la de Valencia, ni la de Castellón ni la de 
Alicante ni las OCAPA, que están al lado de los agricultores y 
agricultoras, y al lado de nuestro medio rural y de los ramade-
ros, etcétera . Es decir, claro que no . Si es que esta conselleria 
fue decapitada, vamos a decirlo así, decapitada de recursos 
humanos . Y por eso es por lo que crecer en recursos huma-
nos es un antes y un después, es una revolución . Se lo digo 
con franqueza . Y yo creo que usted lo sabe . Y por eso, ¡claro 
que aplaudo que crezca el capítulo I! Y ojalá se doble, porque 
además eso es garantía de buena ejecución . Porque yo no sé 
si ustedes piensan, «pues, nada, dejamos a la mínima expre-
sión el capítulo I, ponemos capítulo VI, VII, IV y ya todo se 
hace por amor al arte». Porque se escribe en una línea presu-
puestaria . ¿Quién hace expedientes? ¿Quién saca órdenes? 
¿Quién revisa? Personas . Y en esta área es necesario el capí-
tulo I .

Y acabo diciéndole dos cosas . Mira, en manos de dos direc-
ciones generales de transición ecológica y cambio climático 
probablemente esté el cambio sustancial en los próximos 
años que va a vivir absolutamente todo el territorio valen-
ciano . En esas dos direcciones territoriales .

Ellos y ellas, ella y él no han pedido más recursos . Han pedido 
los recursos justos para destinarlos donde toca; sobre todo, 
lo que piden es que se les deje trabajar porque el marco 
normativo que tienen entre manos estas dos direcciones 
territoriales es tremendamente imprescindible, inaplazable, 
y es un compromiso, yo creo, no solamente del gobierno sino 
de los tiempos que corren .

Actuar en el momento justo, ahora mismo, significa que el 
mañana de nuestros hijos e hijas está más garantizado . Sí, 
usted no se ría . Entonces, tener una ley de cambio climático y 
transición ecológica, tener una normativa sobre recursos de 
agua, tener una ley, seguro que le importa, de contaminación 
lumínica, atmosférica, acústica, toda esa normativa, ¿cómo 
piensa que se hace? . (Una diputada intervé amb el micròfon 
desconnectat)

La senyora presidenta:

No entren en diálogo .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

¿Desde una dirección general como la de residuos que tiene 
que asumir unos cambios en economía circular o en el desas-
tre de los vertederos y de las plantas de tratamiento, o levan-
tar la hipoteca reputacional de un ámbito, el de residuos, que 
también fueron fenómenos de corrupción en la Comunidad 
Valenciana? ¿Usted piensa que esto es normal? No .

Yo le puedo asegurar que estas dos direcciones generales 
van a trabajar muchísimo, tanto como que usted seguro que 
lo compartirá, porque habrá muchos, muchos escenarios 
de poder participar para la normativa que viene y, cómo no, 
siendo diputada, ustedes seguro que participarán después en 
el ámbito legislativo en normativa que es imprescindible .

Pero ya le puedo decir que seguramente en manos de estas 
dos personas están las decisiones que se vayan a emprender 
de aquí en adelante no solo de la Conselleria de Agricultura, 
Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición 
Ecológica sino de absolutamente todo el gobierno y la socie-
dad valenciana .

La senyora presidenta:

Bien . Muchas gracias, señora consellera, señora Mollà .

A continuación, turno de réplica, 3 minutos el grupo Vox . El 
señor Aguirre tiene la palabra .

El senyor Aguirre Larrauri:

Muy bien . Gracias .

En el grupo parlamentario de Vox nos ha llamado la atención 
un detalle . Estamos ya en noviembre y pese a que a ustedes 
les colaron las elecciones sorpresa en marzo, todavía no se ha 
aprobado el reglamento orgánico y funcional de su conselleria 
estando vigente el de 2015, pese a contar con nuevas direc-
ciones generales .

Nos sorprende que se presenten unos presupuestos de inicio 
de una nueva legislatura con reglamento orgánico y funcio-
nal ya tan desfasado en el que, además, la partida de perso-
nal que se supone que va asociada a una organización funcio-
narial, como mínimo a nivel de jefaturas de servicio, tiene un 
peso presupuestario considerable . ¿A qué se debe esto?

Y, luego, por otra parte queremos que nos concretara el 
listado de todas las existencias técnicas vigentes que sopor-
tan las líneas AT000 de todos los programas presupuestarios 
de la conselleria, ya que vemos que su suma es bastante consi-
derable . Y ustedes ya conocen la postura de la intervención 
general de hacienda que reiteradamente advierte de que las 
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asistencias técnicas no pueden enmascarar gastos de perso-
nal por el riesgo de incurrir en cesión ilegal de trabajadores .

Y, nada más, terminar preguntando cómo se ha planteado 
hacer frente, con estos presupuestos, a los graves problemas 
que tiene el sector agrario valenciano, que no olvidemos que 
es la comunidad autónoma que más superficie tiene abando-
nada en toda España, con más de ciento sesenta mil hectá-
reas de cultivo . Y es de las pocas comunidades autónomas 
que en vez de aumentar la superficie de regadío, disminuye.

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Aguirre .

A continuación, le corresponde al grupo Ciudadanos, el señor 
Tormo, por un tiempo de 3 minutos .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señora presidenta .

Señora consellera, mire, no hace falta que usted me chorree . 
Yo ya vengo chorreado de casa . Sobre todo cuando le estoy 
hablando del Ivia y usted ha intentado darle la vuelta a mi 
argumento. Es decir, yo, lo que le he pedido –yo no exijo, 
yo pido– es al revés, más inversiones, más dotaciones, más 
cuidado de algo que, efectivamente, hace cuatro años estaba 
en una situación precaria y que ustedes no han conse-
guido levantar como debería levantar su reputación a nivel 
internacional .

Es concretamente lo contrario a lo que usted ha dicho . Es el 
reconocimiento total y absoluto de un instituto que debería 
estar muchísimo mejor formado, muchísimo mejor dotado . 
Y no estoy imputando ninguna responsabilidad a los trabaja-
dores . ¡Se la estoy imputando a usted! Es usted y su predece-
sora las que faltaron al compromiso adquirido en esta misma 
casa de dotar de mejores medios y de más personal .

Decía nuestro compañero, el señor Calvo, que las matemá-
ticas no mienten . Miren, no mienten, es verdad . Hay un 4 % 
de aumento del presupuesto . Pero hay un 20 % de ejecu-
ción en materia de inversiones; un 20 % es una vergüenza . 
Usted le da mil euros a un ama de casa o a un amo de casa, 
y solo ejecuta el 20 % del presupuesto, ¿y sabe lo que pasa? 
Que sus hijos pasan hambre, que su casa está sucia y que no 
llega a cubrir las necesidades mínimas básicas . Eso es lo que 
le ocurre a su conselleria, que ejecuta el 20 % en materia de 
presupuesto . Ya puede usted aumentar el presupuesto todo 
lo que usted quiera, que si solo ejecuta el 20 % está usted 
engañando a los votantes, a los ciudadanos en general de 
esta comunidad .

Y le voy a poner algunos ejemplos . Usted nos ha contado una 
historia rarísima sobre el programa de desarrollo rural, sobre 
incendios y tal y cual . Mire, hay una disminución concreta de 
4,2 millones de euros en ayuda a las inversiones en explota-
ciones agrarias . Eso no son incendios . Hay una disminución 
de 3,3 millones de euros en ayuda a la instalación de jóve-
nes agricultores . Eso no son incendios . Y es PDR . Y eso son 

matemáticas, puras y duras que, como decía bien el señor 
Calvo, no engañan .

Inversiones en infraestructuras agrarias por DANA, una 
inversión de 6 millones de euros en la provincia de Alicante . 
¿Sabe usted cuánto se han gastado en nuevas colocaciones 
de personal de confianza? 53 millones de euros, y 6 millones 
en cubrir unos daños estimados en más de doscientos millo-
nes de euros .

Compensación por daños climáticos, 700 .000 euros . Como…, 
repito, 200 millones en daños en la provincia de Alicante, 
que es la suya y la mía, 700 .000 euros de inversión . Eso es 
inaudito .

Y me habla usted de que le pide al gobierno de la nación que 
aumente las ayudas en cuanto a seguros agrarios . Mire, la 
línea de protección de la renta de los agricultores ante daños 
no cubiertos por seguros agrarios baja de 1 millón a 600 .000 . 
Ya puede usted pedirle al Gobierno de España todo lo que 
usted quiera; si la política suya es disminuir de 1 millón a 
600 .000, mal vamos .

Transición ecológica, línea de fomento de innovación tecno-
lógica, fincas colaboradoras y fincas piloto: se reduce la 
partida de 730 .000 a 500 .000 . ¿Transición ecológica? Yo le 
recuerdo que hay un programa de la Diputación de Alicante 
de hace unos años, que estimaba que…, no, que acordó un 
plan con el Banco Europeo de Inversiones de 200 millo-
nes de euros solo para la provincia de Alicante en transición 
ecológica .

Eso que ha contado usted, la historia de la balsa, le puedo 
decir una cosa: bienvenida al siglo xxi . Eso existe muchísi-
mos años en la provincia de Alicante . Eso, el que suscribe, el 
que le está hablando ya lo vio hace 10 años en la provincia 
de Alicante . Luego, le digo, bienvenido siglo xxi, porque se ha, 
usted, incorporado recientemente .

Y le hablo de la pesca, el patito feo dentro del patito feo de su 
departamento .

Formación marítimo pesquera, que ha salido aquí a colación . 
La línea para el desarrollo de la formación profesional y de las 
nuevas competencias profesionales se reduce de 150.000 –
que es ridículo– a 100.000. ¿No le parece importante invertir 
en una profesión tan dura?

Aprovechamiento racional de recursos pesqueros . Se reduce 
de 2,8 millones a 2 millones . ¡Oiga!, si eso es cuidar del sector 
pesquero, pues, ya no sé lo que será atacarlo .

Y nada más, señora consellera . Le deseo muchísima suerte, se 
lo digo de todo corazón, pero, con esos miembros que usted 
tiene, malos textos va a construir .

Gracias, señora presidenta .

Gracias, señora consellera .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Tormo .
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A continuación, la señora Díaz, por un tiempo de 3 minutos .

Suya es la palabra .

La senyora Díaz González:

Gracias, señora presidenta .

Señora consellera, no tergiverse mis palabras . Yo no digo que 
esas competencias que tienen las direcciones generales se 
dejen de hacer . Lo que digo es que es absolutamente inne-
cesario crear dos direcciones generales para llevarlo a cabo, 
porque hay, ahora mismo, dos consellerias, otras dos conselle-
rias, que tienen competencias en energía, en energías renova-
bles. Dígaselo al señor Climent y, eficiencia energética, díga-
selo al señor Martínez Dalmau .

No hace falta crear una dirección general que es más gasto 
de alto cargo . Ese dinero se podría invertir en actuaciones de 
eficiencia energética, por ejemplo, y no en un alto cargo.

Y en cambio climático lo mismo . Le digo que lo que se invierte 
ahora en cambio climático en esa dirección general, aparte 
de en el personal, debería de estar en la dirección gene-
ral en la que estaba, en la de calidad ambiental . Así, estaban 
juntos y se podía hacer exactamente lo mismo, exactamente 
lo mismo, lo que pasa es que, a lo mejor, piensa que su direc-
tor general de calidad ambiental no es lo suficientemente 
adecuado o eficaz para llevarla a cabo.

Y, mire, voy a hacer un pequeño apunte . En la legislatura 
pasada, mi primera crítica a la consellera, a la anterior conse-
llera, fue que quitaba educación ambiental de calidad ambien-
tal, lo eliminaba . Se lo critiqué y decía que es que no era el 
lugar adecuado, que se pasaba a otra dirección general . No 
aparecía por ningún lado .

Yo le digo que en objetivos y en indicadores no hay nada que 
hable de educación ambiental en este programa . Y la invito 
a que acepte nuestras enmiendas, las que hemos presen-
tado durante cuatro años y que volveremos a presentar, para 
que educación ambiental sea real dentro de este programa . 
Porque, de momento, es la parte de un título, no es nada más .

Y, para terminar con lo de las ayudas, le recuerdo, usted habla 
de que las ayudas del PDR, pues…, que el PDR está ejecutado 
en un gran porcentaje . Bueno, pues, las ayudas del PDR aún 
no han llegado . Hágaselo mirar .

Respecto de las de Xylella, la invito a que haga un esfuerzo 
porque esas ayudas sean…, que las personas que están 
afectadas por la Xylella quieran esas ayudas y las deman-
den . Porque es verdad que ahora se ha quedado un paquete 
enorme de ayudas que no han servido de nada porque nadie 
las ha demandado, porque no eran la cantidad suficiente y 
no les valía la pena . A los afectados de la Xylella no les valía 
la pena solicitar esas ayudas y lo que han hecho es recurrir 
la orden que establecía los requisitos para que esas ayudas 
les llegaran . A lo que la invito es a que ese nuevo paquete de 
ayudas sea acorde a lo que los afectados necesitan .

Y respecto también… Bueno, no sé, a lo mejor me he equi-
vocado, pero no veo por ningún lado las ayudas de minimis . 

¿Qué fue? ¿Un anuncio de hace casi un año, preelectoral, que 
luego hicieron una intentona, justo en campaña electoral, 
para ver si así los agricultores se animaban y no ha aparecido 
por ningún lado, ni en 2019 y ahora, en 2020, también vemos 
que no aparecen? ¿Qué pasa; que es el sector citrícola ya está 
arreglado; que, porque los precios han subido, entonces, ya 
no necesitan ayudas, después de todas esas pérdidas de más 
de trescientos millones de euros, señora consellera?

Y, para terminar, decirle dos apuntes . Espero que en esta 
legislatura usted, en lugar de seguir bajando la inversión en 
depuración, en saneamiento, en obras de saneamiento de 
agua, lo que haga es dejar de bajar . Porque han bajado, desde 
que están gobernando ustedes, un 90 % .

Y, por otro lado, las plantas de tratamiento de residuos . 
Esperemos que inviertan algo en plantas de tratamiento de 
residuos, porque, hasta ahora, lo único que han hecho es 
poner de ejemplo una planta que hizo el Partido Popular, que 
es la de Algimia .

Nada más .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señora Díaz .

Unidas Podemos, Compromís y PSOE renuncian al turno de 
réplica .

Pues, tiene la señora Mollà 3 minutos para concluir su 
comparecencia .

Muchas gracias, señora Mollà .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gracias .

Bien, el tema del reglamento de la conselleria es claro . Si usted 
ve, solo hay dos consellerias que han aprobado su reglamento, 
por una cuestión lógica, que son consellerias de creación 
nueva . Es decir, el resto tiene que reorganizarse orgánica-
mente, pero tiene una estructura hecha y, entonces, el resto, 
de forma conjunta, se aprobarán . Es decir, no tiene más histo-
ria. Y algunos lo acabarán antes –menos–, pero la idea es que 
estén todas a la vez . Y ojalá se hubiera llegado absolutamente 
a todas, pero estas dos consellerias se entendía que tenían 
una prioridad, por la circunstancia de ser nuevas consellerias .

El listado de asistencias técnicas, de eso no hay problema . 
Es decir, además ustedes tienen derecho a hacer preguntas 
de solicitud de documentación . Pero le puedo asegurar que 
nuestra conselleria es en esto abecé, es decir, son los traba-
jos a Tragsa, son los trabajos encargados a Vaersa, es decir…, 
y, además, de una manera muy cuantiosa, no son pequeños 
bocaditos, sino de una manera muy cuantiosa . De hecho, la 
erradicación de la Xylella que se hace a través de un encargo 
a Tragsa tiene una cantidad de recursos muy grandes que, 
entonces, se reflejan en programas y pudiera parecer que en 
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las asistencias técnicas ahí cabe mucho y no es; eso simple-
mente es el programa . Y en otros se replican igual . En preven-
ción de incendios de medio natural hay encargos a Vaersa; 
entonces, las asistencias técnicas se acumulan en este tipo de 
encargos, no hay pequeñas…

Pero, de todas maneras, usted seguro puede hacer la solici-
tud y el resto de empresas que tengamos relación con asis-
tencias técnicas, que sean de carácter menor, se le hará 
llegar, con toda la tranquilidad y transparencia a la que yo 
tengo obligación y usted tiene derecho a pedir .

Yo…, bueno, decir que hay un 20 % ejecutado en la conselle-
ria es una barbaridad, incluso, además, afirmar que es que, 
claro, (veus) que el tema de agricultura… Son PDR, pero no es 
prevención de incendios . (Veus) Ya, ¿pero usted entiende qué 
quiere decir eso? Es que yo creo que usted no lo entendemos . 
(Veus) El PDR es un programa que tiene una dotación econó-
mica, tiene unos objetivos, entre ellos jóvenes agricultores, 
explotaciones agrarias, etcétera, que, si vas ejecutando y, 
además, vas ejecutando a buen ritmo, se van consumiendo .

Es decir, es que yo creo que no somos conscientes de que 
el problema lo tendríamos si tuviéramos todo ese dinero 
acumulado sin ejecutar, porque, si entonces… (Veus) No, no 
es lo que pasa . Si entonces no estuviéramos ejecutando, se 
acabaría el período y tendríamos que devolver esos recursos .

Entonces, cuando ustedes a veces hablan de que se ha reba-
jado en líneas vinculadas a PDR, es porque se está ejecu-
tando . Y bien hecho está . Si es que ahí es donde tenemos que 
aplaudirnos . Que parece que ustedes quieran que replique-
mos todos los años esas líneas y eso significaría que, muy 
probablemente, acabaríamos perdiendo esos recursos por no 
ejecución . Es que creo que tiene sentido lógico .

Y, mire, el director general de Calidad Ambiental, el señor 
Piquer, no es que confíe en él…, ciegamente, tanto que no le 
envidio el mucho trabajo que tiene por delante, el muchísimo 
trabajo que ha hecho a lo largo de la anterior legislatura para 
los desmanes del antiguo gobierno del Partido Popular en tema 
de gestión de residuos, sino lo mucho que tiene por delante en 
un área imprescindible para la lucha frente al cambio climá-
tico . Pero si es que no hay nadie que no hable de que tenemos 
que tener un comportamiento diferente con nuestros residuos . 
Ahora lo hacemos baladí, «no, pues, que se encargue también de 
otras muchas cosas, como el cambio climático, como la transi-
ción ecológica», como si fueran cualquier cosa.

Es que resulta que viene a celebrarse la cumbre del clima 
a España . 25 .000 personas, antes de que acabe el año, 
hablando del tema que nos debería estar preocupando a la 
humanidad en estos momentos, de primer orden . Y ustedes 
piensan que los protagonistas de hacer cambios sustancia-
les normativos en esta comunidad es que son cualquiera que 
pasaba por la calle y que se le abrió la puerta y que entró .

No les envidio, se lo puedo asegurar . Y quiero trabajar diri-
giéndoles adecuadamente . Ojalá esté a la altura de mis direc-
tores generales y de mis directoras generales . Ojalá esté a la 
altura .

Y, del tema de depuración, usted no se preocupe por eso . 
De hecho, ha habido una línea que no he destacado, pero es 
nueva y me gustaría destacarla, que es, en el presupuesto 

de 2020, esos 2 millones de euros de ayudas a las entidades 
locales para sus infraestructuras hidráulicas que tengan inci-
dencia en la mejora de las aguas al baño e intentar paliar los 
episodios lamentables que hemos vivido este año . Una nueva 
línea que, efectivamente, va a mejorar también el tema de las 
aguas residuales, tanto que a usted le preocupa .

Acabo diciendo una cosa . Yo, efectivamente, no chorreo, 
tampoco huelo a leche, no sé si eso le molesta a usted, 
(remors) pero no chorreo ni huelo a leche .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Mollà .

Concluye la comparecencia de la consellera .

Vamos a cortar la comisión hasta las seis en punto de la tarde, 
que vendrá el señor España .

(Se suspén la reunió durant uns minuts)

Compareixença conseller de Política Territorial, Obres Públiques 
i Mobilitat, senyor Arcadi España García, per a informar sobre el 
Projecte de llei de pressupostos de la Generalitat per a l’exercici 
2020 pel que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

 . . .del conseller de Política Territorial, Obras Públicas i 
Movilidad, el señor España, 25 minutos tiene desde este 
momento .

Muchas gracias, señor conseller .

El senyor conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat:

Bien . Gracias, señora presidenta .

Senyores i senyors diputats .

Comparec davant de vostés per a explicar les principals 
línies recollides en el projecte de pressupostos per al 2020 
de la Conselleria de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat, aixina com les entitats del sector públic adscri-
tes a este departament: Ferrocarrils de la Generalitat, 
Autoritat del Transport Metropolità de València i el Institut 
Cartogràfic.

Com saben, el context d’este projecte de pressupos-
tos és complex . Els pressupostos generals de l’estat estan 


